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 الباب الأول

 التعريف بالبحث:-3

 :المقدمة وأىمية البحث 3-3
, ويُعد التطور يشيد عالـ اليوـ تطوراً عممياً وتقنياً ىائلًا في مختمؼ مجالات الحياة و 

العممي معيارا يقاس بو تقدـ الدوؿ وتطورىا , فالدوؿ التي تمتمؾ العمـ والتقنية في الرياضة ىي 
بلا شؾ الدوؿ ااقوى في الانجاز الرياضي , وىذا يفسر الاىتماـ الكبير باابحاث العممية 

العممي والتقني خدموً وتطبيقاتيا إذ أخذت الدوؿ تتسابؽ فيما بينيا مف اجؿ التفوؽ في المجاؿ 
 لمرياضة.

"تعد العاب القوى عروس االعاب الرياضية انيا المعبة التي تتعػدد فييػا الفعاليػات بشػكؿ 
كبيػػػػر , لػػػػذا تجمػػػػب المشػػػػاىديف لمتابعتيػػػػا لمػػػػا فييػػػػا مػػػػف إثػػػػارة كونيػػػػا تبػػػػرز إمكانيػػػػات الفػػػػرد فػػػػي 

رصػػيدىا أعمػػى مػػف جميػػع  يبمػػ  ,اذتحتػػؿ العػػاب القػػوى مكانػػو ميمػػة فػػي جػػدوؿ ااوسػػمةو التنافس.
 .(0)الفعاليات ااخرى"

تعد رياضة المعاقيف وما تضمو تحت لوائيا مف العاب رياضية عديدة إحدى الرياضات و  
التي شيدت نيضة عممية واسعة النطاؽ مبنية عمى أساس البحث العممي والدراسة الموضوعية 

 بو مف جميع النواحي البدنية والنفسية تفاعمو والاىتماـدم  الفرد بالمجتمع وزيادة لالى  اليادفة
الوسيمة المثمى واافضؿ لسرعة عودة المعاؽ الى مجتمعو وتآلفو مرة أخرى معو  والعقمية فيي

ميـ  اثر لمتدريب البالستيو ونجاحو كفرد منت  مف أفراد ىذا المجتمع مندمجاً فيو متفاعلًا معو, 
يؽ الانجاز في االعاب الرياضية ومنيا فعاليات الفسيولوجية وتحقالبدنية و في تطوير المتغيرات 

الساحة والميداف , لذا فذلؾ يستمزـ اعتماد ااسس العممية المبنية عمى أساس التقويـ الدقيؽ, 
والاعتماد عمى الاختبارات التي تعد الطريؽ الصحيع لموصوؿ إلى أعمى المستويات الرياضية 

لمعاقيف وفقاً لنوع المعبة ومتابعة التقدـ في مستوياتيـ لما تحققو لنا مف تحديد لقدرات اللاعبيف ا
مف جية وأجراء المقارنات لإبراز ورصد موضع الضعؼ ومحاولة علاجو ومواضع القوة 

                                                 

 5ص( 4114 ردار الثقافػة لمطباعػة والنشػ ااردف, عمػاف ,) : 0,ط العاب القػوىاانصػاري عبػد الػرحمف مصػطفى  وريساف خريبط مجيد (0)
.. 
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 ومحاولة تعزيزىا .
ويتطمب الوصوؿ إلى تحقيؽ أفضؿ المستويات العالية في ىذا السباؽ قدرات عالية والميمة 

التحمؿ اللاىوائي والقدرة عمى الاستمرار في العمؿ العضمي لمياقة البدنية وخصوصاً قدرات 
ويتركز تدريب ىذه الفئة مف  , زمف السباؽ ومسافتو المستمرة طيمةذات الشدة المرتفعة 

كالسرعة السرعة المتنوعة عف طريؽ تدريبات  والقوة السرعةتحمؿ المتسابقيف في تطوير 
القوة والتي تشمؿ الانتقالية والحركية ومطاولة السرعة وكذلؾ التركيز عمى تدريبات تحمؿ 

تدريبات الوثب وااثقاؿ وتنمية صفات القوة بأشكاليا وأنواعيا وتحتؿ صفة القوة الانفجارية 
 ـ( حرة.411والقوة المميزة بالسرعة مف بيف الصفات الميمة في فعالية عدو)

بات ااخرى ليذه الفعالية انو ينبغي عمى مدربيا الإلماـ الصحيع بااساليب ومف المتطم
 التدريبية التي تسمع بالانجاز العالي الرياضي.

وبناءاً عمى ما تقدـ فأف أىمية البحث تكمف بأختيار اسموب تدريبي فعاؿ لرفع أنجاز ىذه 
القوة تحمؿ لبالستي لتنمية الفعالية وذلؾ عف طريؽ استخداـ تمرينات خاصة تنظـ بااسموب ا

تكوف ىذه التمرينات مركبة مف صفتيف بدنيتيف ىما القوة والسرعة عند أدائيا وىما  اذ والسرعة
ما تحدثو ىذه التماريف بيذا ـ( . فضلا عف 411تاف في إنجاز ركض )الصفتاف الحاسم

 ااسموب مف تطور في المؤشرات الفسيولوجية قيد الدراسة .  
 
 البحثمشكمة 3-1

تعد الرياضة لممعاقيف وسيمة لمدم  بالمجتمع وليست غاية وعندما يصؿ الرياضي المعاؽ 
سـ خطتو الى مستوى جيد يؤىمو لمدخوؿ في رياضة المنافسة عمينا اف نكوف جاديف في ر 

وصولًا للانجاز . ومف خلاؿ تواجد الباحثة كمدربة كافة الوسائؿ المتاحة التدريبية باستخدام
لمعاقيف في محافظة ديالى تمكنت مع المجنة الفنية المشرفة عمى فريؽ العاب القوى لرياضة ا

الإعاقة فئة )الصـ والبكـ( في فعالية  قطة الضعؼ لدى اللاعبيف الشباب ذيمف تشخيص ن
ـ( ألا وىي انخفاض تحمؿ القوة السريعة في المرحمة ااخيرة مف السباؽ وذلؾ مف خلاؿ 411)

مف السباقات ليذه الفعالية , ومف ىنا جاءت حموؿ مشكمة البحث في إشراكيـ في العديد 
القوة والسرعة وبعض المؤشرات تحمؿ استخداـ تمرينات بااسموب البالستي تيدؼ الى تطوير 

 متر( .411الوظيفية لمعضلات العاممة والمضادة وبالتالي تحسيف إنجاز فعالية الػػ )
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 البحث : ىدفا 3-1
 بااسموب البالستي.وضع تمرينات  -0
القوة والسرعة وبعض ينات بااسموب البالستي في تطوير تحمؿ تأثير تمر  عمى تعرؼال -4

ممعاقيف متر( ل411)عاممة والمضادة وتحسيف إنجاز ركضالمؤشرات الوظيفية لمعضلات ال
 )الصـ و البكـ( .فئة

 
 :ض البحثفر  3-4

بيف المجموعة الضابطة والتجريبية في الاختبارات البعدية ود فروؽ ذات دلالة إحصائية . وج1
 البحث ولصالع المجموعة التجريبية . ختبارات في ا

 :البحثمجالات  3-5
فئة  متر ( 411)ركضالمنتخب الوطني لممعاقيف عينة مف لاعبي  : المجال البشري0-5-0
 ( .الصـ والبكـ)
 .06/2/4102ولغاية  0/4/4102المدة مف:  المجال الزماني 0-5-4
ممعب كمية التربية  جامعة بغداد,–مختبرات كمية التربية الرياضية: يالمجال المكان0-5-3

 .رات كمية الطب جامعة ديالىمختب,ممعب الشعب الدولي ,(جادرية)الرياضية 
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 تحديد المصطمحات:  0-6
ضروريات الحياة الفردية  آو جزئياً  كؿ شخص لاستطيع أف يكفؿ لنفسو كمياً  المعوق :-0

 والاجتماعية نتيجة نقص فطري آو غير فطري في قواه الجسمية والعقمية .
وىي مف المصطمحات العامة التي استخدمت لتميز أي فرد يعاني مف فقداف الصم :  -1

لعاـ السمع بغض النظر عف درجة القصور السمعي التي يعاني منيا وفي إطار ىذا المصطمع ا
 ( 0)(. Hard of hearingالسماع ) , (  Deafتيف ىما : الصػـ ) ز بيف فئتيف رئيسيتػـ التمي

3-
: " ىو قدرة العضلات عمى أداء حركات  ( Ballistic trainingالتدريب البالستي )  

 (4)% ".(51-31)بأقصى سرعة ممكنة عند مقاومات خفيفة ومتوسطة تتراوح مف

 
مف التمرينات تعتمد اساسا عمى مطاطية العضمة  و نظاـ لمجموعةاىو اسموب :البلايومترك-2

لاكسابيا طاقة حركية عالية مف خلاؿ تزواج اعمى قوة و سرعة ممكنة بيدؼ تنمية القدرة 
  (3)الانفجارية.

 
 
 
 
 
 
 
 

                                                 

 . 44-41, ص4104, بغداد مطبعة يثرب ,  رياضة المعاقيفايماف عبد الامير , احمد محمد العاني: . 0
:)رسالة تاثير استخداـ تدريب المقاومة البالستية عمى بعض المتغيرات البدنية و الميارية للاعبي كرة السمة,,  أحمد فاروؽ. 4

,  . 3(ص4113ماجستير,جامعة حمواف/كمية التربية الرياضية لمبنيف باليرـ
 .84, ص 0999, القاىرة , دار الفكر العربي , الرياضي اسس ونظريات التدريببسطويسي احمد : -3
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Abstract 

 

The impact of neo-the ballistic exercises in the development of bearing 

strength, speed, and some physiological indicators of the muscles working 

and running counter to the achievement of (200 m) to the category of 

persons with disabilities (deaf and dumb) 

 

The researcher       Supervised by  

Nibras A.Hatroosh  ASST.PROF.Dr. Rafid M. Qadoori 

============================================ 

The study comprised five Sections:  

Part I ( Introduction of the Study:  ) 

Introduction and Importance: 

First Chapter: 

This Chapter contains an introduction, which dealt with the importance of 

training the ballistic in the sport because of its important role in the 

development of physical capacity and indicators of physiological and 

achieve the feat in sports, including the activities of athletics, so it is require 

the adoption based scientific basis on the basis of calendar flour and rely on 

the tests, which is the right way to reach the highest levels of sports to 

achieve for us to determine the capabilities of disabled players and 

according to the type of game and great development in the activities of 

athletics, including the effectiveness of the (200) meters for the disabled 

category (deaf and dumb) and is characterized by the effectiveness of 

particular elements of fitness and indicators of physiological specifications 

to get to the adapt of physiologica devices for the body to perform the 
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effort in during the race and carry it to achieve the best possible time. The 

importance of research to find out the effect of exercise a manner the 

ballistic your stamina in the development of some of the physical attributes 

and indicators of physiological and achievement in the running (200 meters) 

to help the coaches on the programming of their work are compatible with 

the module and evaluate the functional status of the athletes and their 

impact on the development of digital achievement for athletes. 

 

The study tries to achieve the following objectives: 

1- Status a manner the ballistic exercises to develop strength, speed, and 

some functional indicators of the muscles working and anti-improve 

achievement and running 200 meters for the disabled category (deaf and 

dumb) 

2- to know the effect of exercise on the a manner in the development of the 

ballistic force, speed, and some functional indicators of the muscles working 

and anti-improve achievement and running 200 meters for the disabled 

category (deaf and dumb) 

       The study hypothesizes that 

1- there are statistically significant differences between the tests before and 

after search for post-test in endurance strength and speed in the 

completion of 200 meters for persons with disabilities deaf and dumb 

category. 

      The study has the following fields  

Included on the human field of B (four) runners of the deaf and dumb, 

representing sub-committee of Diyala Paralympic athletics season (2013-

2014) and the domain of spatial Stadium Menendyalcaton while temporal 

area took time from 01/02/2014 until 04/16/2014. 
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Chapter II 

This Chapter contains the theoretical studies that include several axes 

essential is trainingneo the ballistic and effectiveness running 200 meters 

and features racers this event and requirements and variables physical 

(bearing speed and bearing strength and indicators of physiological and 

disabled people and their targets and their classification), has touched a 

researcher to drill key to the development of bearing force and carry speed 

and physiological adapt and achievement. 

    Chapter Three focuses on the method and procedure which are 

adopted in the study. 

This Chapter contains a field research methodology and procedures, as was 

the use of the experimental method for suitability with the nature of the 

search, and then searched for the tests used as a device (EMG) and nerve 

conduction study (nerve conduction study) a nervous stimulation and 

exerciseneo the ballistic 

Chapter IIII 

This Chapter contains the results of the physical and physiological muscle 

force and anti tests and completion running 200 meters and analysis and 

discussion through the statistical tables. 

        Chapter five summarizes the conclusions of the study. They are as 

follows 

1- the acquiring of the physical features for these ages is different in its 

way of  movement whether being zigzag or linear, and as follows : 

A- achieved the ballistic user with the experimental group training is 

required to improve development Mtaulp Mtaulp power and speed in the 

post tests. 
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B- achieved the ballistic user with the experimental group training required 

in the completion of development running 200 meters in the post tests. 

C- did not achieve the ballistic user with the experimental group training 

required evolution in measuring the speed of nerve impulses in the post 

tests. 

 

the third group is the best in learning the skills and floor exercises 

A- Adoption of of training to develop the ballistic Mtaulp Mtaulp strength 

and speed to accomplish in the running (200 meters) to the category of 

persons with disabilities (deaf and dumb) 

B-provide a variety of training devices for the development of physical and 

kinetic properties of a class with disabilities (deaf and dumb). 

C-conduct experimental research for the development of other physical or 

kinetic recipes for people with disability category (deaf and dumb). 

 




